

NEWS & NOTABLE MONACO 2024

MISE A JOUR OCTOBRE 2024 / UPADTED OCTOBER 2024

visit
MONACO

NOUVEAUTES / NEWS

■ GENERAL / GENERAL

Exposition universelle 2025 Osaka Kansai - Pavillon Monaco

L'[exposition universelle 2025 Osaka Kansai](#) se tiendra du 13 avril au 13 octobre 2025 avec 28 millions de visiteurs attendus. Ce rendez-vous international répond au thème général « Concevoir la société du futur, Imaginer notre vie demain », la Principauté ayant opté pour l'angle « Connecter des vies ». Composé de plusieurs bâtiments, le Pavillon sera entouré d'un jardin d'essences méditerranéennes et mettra en avant les engagements environnementaux de Monaco. Le premier bâtiment proposera une véritable expérience immersive, tactile et olfactive avec des écrans aux perspectives captivantes. La seconde partie, quant à elle, est conçue comme un arbre permettant d'en apprendre plus sur l'histoire de Monaco, la mobilité durable, la lutte contre les émissions de CO2 et la sauvegarde du patrimoine naturel.

Expo 2025 in Osaka, Japan will take place from 13 April to 13 October 2025, and is expected to attract some 28 million visitors. The theme of the major international event is "Designing Future Society for Our Lives", while the Principality has opted to focus on "Connecting Lives". The Monegasque Pavilion will comprise several buildings surrounded by a garden planted with Mediterranean species, and will showcase Monaco's environmental commitments. The first building will be a multisensory immersive experience with screens showing incredible views and scenes. The second part of the Pavilion is designed like a tree, giving visitors an insight into the history of Monaco, sustainable mobility, nature conservation, and the fight against carbon emissions.

La Direction du Tourisme lance son « Guide de l'organisateur responsable »

Cet outil, destiné aux organisateurs d'évènements, a pour objectif de proposer des solutions concrètes pour significativement réduire l'empreinte carbone des manifestations. Disponible en français et en anglais, [le Guide de l'organisateur responsable](#) va permettre aux professionnels d'identifier les postes les plus émetteurs de gaz à effet de serre, envisager des pistes d'amélioration pour limiter l'impact de l'évènement et ainsi entreprendre une démarche plus responsable.

The Monaco Government Tourist & Convention Authority launches its "Sustainable Event Planner's Guide"

Designed specifically for event planners, this new resource contains a range of practical solutions to help them significantly reduce the carbon footprint of their events. Available in French and English, the [Sustainable Event Planner's Guide](#) lets industry professionals identify which aspects of their event are responsible for the highest greenhouse gas emissions, find solutions to limit the event's footprint, and take a more sustainable, more responsible approach.

Des baptêmes de chute libre en Principauté

Se lancer dans le vide au-dessus de la Principauté ? C'est désormais possible grâce à Skydive Monaco, une branche de Hag Time proposant des activités insolites à Monaco. L'entreprise cofondée par le Monégasque Clément Fabre et Sébastien Carbillet – ce dernier, ancien militaire, comptabilise d'ailleurs pas moins de 14 années d'expérience dans le parachutisme professionnel – proposent ainsi des baptêmes de chute libre originaux puisque les clients s'élanceront d'un hélicoptère grâce à la collaboration avec Héli Air Monaco. Seul, à deux ou en privatisant complètement l'appareil pour une expérience encore plus inoubliable : les deux passionnés de chute libre ont pensé à tout afin de satisfaire tout un chacun !

Ayant pour objectif de proposer des activités insolites en Principauté et partout dans le monde, Hag Time se positionne également sur une activité extrême, le wingsuit en tandem. Une seule personne au monde pouvant réaliser ces sauts en tandem, seules dix places sont mises à la vente pour cette expérience unique au-dessus de la Principauté !

Skydiving in the Principality

Thrill-seekers can now launch themselves into the skies above Monaco with Skydive Monaco, a branch of Hag Time organising out-of-the-ordinary experiences in Monaco. The company was co-founded by the Monegasque Clément Fabre and Sébastien Carbillet, the latter a former military man with 14 years' experience in professional parachuting. Skydive Monaco offers skydiving experiences for first-time jumpers and veterans alike, but with a special twist: jumping out of a helicopter provided by partner Héli Air Monaco. Whether you're jumping solo or as a pair, or want to book the aircraft entirely for yourself for an even more unforgettable day, the two freefall specialists have a package to suit everyone!

In addition to one-of-a-kind activities in the Principality and around the world, Hag Time is offering intrepid adventurers the chance to experience the extreme with a tandem wingsuit flight. Only one expert instructor in the world is capable of tandem wingsuit flying with a 'passenger', and so there are just ten places available for this truly unique experience in the skies above Monaco!

■ CULTURE

Exposition estivale 2025 du Grimaldi Forum : « Couleurs »

Après le succès de l'édition 2024, l'été 2025 présentera les œuvres du Centre Pompidou. L'institution parisienne d'art contemporain fermera pour 5 ans de travaux et le Grimaldi Forum exposera ainsi le meilleur des collections de l'établissement. L'exposition estivale 2025 sera ainsi une grande promenade dans tout l'art du XXe siècle et proposera une expérience multisensorielle puisqu'aux couleurs seront associés les sons et les parfums. Une deuxième exposition aura lieu du 12 juillet au 21 août 2025. Baptisée « Monaco & les Napoléon(s) », le projet rassemblera des collections de plusieurs institutions pour évoquer les liens entre les familles Napoléon et Grimaldi.

Grimaldi Forum Summer Exhibition 2025: "Colors"

Following the resounding success of the 2024 edition, the summer of 2025 will showcase the masterpieces of the Centre Pompidou. As the renowned Parisian contemporary art institution undergoes a five-year renovation, the Grimaldi Forum will host a curated selection

of its finest collections. The 2025 summer exhibition will be an immersive journey through 20th-century art, offering a multisensory experience that combines vibrant colours, captivating sounds, and evocative scents. A second exhibition, titled "Monaco & the Napoleon(s)", will run from 12 July to 21 August 2025. This project will bring together collections from various institutions to explore the historical ties between the Napoleon and Grimaldi families.

Exposition « Lascaux à Monaco » au Musée d'anthropologie préhistorique

Un évènement : Lascaux 3 s'installe à Monaco ! Du 19 avril au 21 novembre 2024, la reproduction itinérante de la célèbre grotte débarque en Principauté. Ce qui attend les visiteurs ? Une expérience immersive en réalité virtuelle au moyen de casques prévus à cet effet, une scénographie originale organisée autour de fac-similés ainsi que des objets originaux de la grotte de Lascaux exposés. L'exposition, déjà partie aux Etats-Unis, en Italie ou encore en Belgique dans le passé, propose également des reconstitutions hyperréalistes par Elisabeth Daynes et un modèle réduit au 1/10e de la grotte de Lascaux avec peintures et éclairages préhistoriques.

"Lascaux in Monaco" exhibition at the Museum of Prehistoric Anthropology

Lascaux has arrived in Monaco! The exhibit, a faithful reproduction of the famous prehistoric cave, is in Monaco from 19 April to 21 November 2024. Visitors can look forward to an immersive VR experience with high-tech headsets and a thrilling original scenography featuring a mix of replicas and original objects from the Lascaux caves. The travelling exhibition has already been a hit in the United States, Italy, and Belgium, with ultra-realistic reconstructions created by Elisabeth Daynes and a 1/10th scale model of the Lascaux cave, including prehistoric paintings and lighting effects.

Exposition « La jeunesse de Télé Monte-Carlo » à l'Institut Audiovisuel de Monaco

Télé Monte-Carlo, une aventure débutée en Principauté en 1954... Avec « La Jeunesse de Télé Monte-Carlo », l'Institut Audiovisuel de Monaco retrace à travers sa nouvelle expo les 20 premières années de TMC, de sa naissance jusqu'au passage à la couleur au milieu des années 70. Coupures de presse, photos, anciennes caméras plutôt imposantes, diffusions vidéo... l'exposition de ce cabinet de curiosités propose de revivre la télévision de l'époque comme si on y était ! A découvrir jusqu'au 31 janvier 2025.

"The Early Days of Télé Monte Carlo" at the Audiovisual Institute of Monaco

The new exhibition from the Audiovisual Institute of Monaco, "The Early Days of Télé Monte-Carlo", tells the story behind the first two decades of Principality's first ever TV channel, from its launch way back in 1954 to the advent of colour television in Monaco in the mid-1970s. Featuring press clippings, photos, imposing old cameras, and video footage, the exhibition is a veritable cabinet of curiosities that takes visitors back to a time when TV was still in its infancy. "The Early Days of Télé Monte-Carlo" runs until 31 January 2025.

Musée Océanographique : exposition permanente « Le Prince et la Méditerranée », exposition « Mission Polaire »

Le musée océanographique propose une exposition permanente intitulée « Le Prince et la Méditerranée ». Guidés par la voix de la Princesse Stéphanie, les visiteurs sont ainsi invités à embarquer à bord du bateau Deo Juvante II et à naviguer à travers des espaces intimistes mettant en lumière la passion que nourrissait le Prince envers la Grande Bleue.

Durant deux années, le Musée Océanographique accueille une vaste exposition retraçant plus d'un siècle de vie en Arctique et en Antarctique : « Mission polaire ». L'établissement inauguré en 1911 offre une immersion en cinq étapes au cœur des pôles, avec en point d'orgue, une vaste salle proposant 650 m² de projection pour ressentir la beauté mais aussi la fragilité des mondes polaires.

Oceanographic Museum: a permanent exhibition “The Prince & the Mediterranean”, and the “Polar Mission” exhibition

The Oceanographic Museum is proud to present its permanent exhibition entitled “The Prince & the Mediterranean”. Guided by the voice of none other than Princess Stéphanie, visitors are invited to step aboard the Deo Juvante II and navigate a course through a series of themed areas, showcasing the Prince's passion for the sea.

For the next two years, the Oceanographic Museum is also hosting a huge exhibition tracing more than a century of life in the Arctic and Antarctica: “Polar Mission”. The institution, which opened in 1911, has created an immersive experience that takes visitors on a five-stage journey to the poles, culminating in a vast 650 m² projection room that brings the beauty and fragility of the polar worlds to life like never before.

■ **GOURMET / FINE DINING**

Ouverture de L'Abyse Monte-Carlo

Le 10 juillet, un restaurant gastronomique japonais a vu le jour à l'Hôtel Hermitage : L'Abyse Monte-Carlo. Déjà présente à Paris où elle a été auréolée de deux étoiles Michelin, l'adresse allie à la perfection les talents de Yannick Alléno et son complice le maître sushi Yasunari Okazaki. La terre de l'arrière-pays monégasque d'où proviennent les légumes, le feu de la cuisson à juste température, la maîtrise de l'eau et de l'air contenus dans chaque sushi : L'Abyse Monte-Carlo a été pensé come un monde de sensations et d'émotions où tradition, innovation et durabilité sont les maîtres-mots.

L'Abyse Monte-Carlo now open

On 10 July, the Hôtel Hermitage welcomed a new Japanese fine-dining restaurant: L'Abyse Monte-Carlo. Already present in Paris, where it has earned two Michelin stars, the restaurant marries the talents of Yannick Alléno and master sushi chef Yasunari Okazaki to absolute perfection. Every sushi is made with tender loving care, from the expertly prepared vegetables grown in the countryside around Monaco, to the carefully calibrated cooking temperature, and the mastery of water and air in each mouthful. L'Abyse Monte-Carlo is a world of sensations and emotions, where tradition, innovation, and sustainability are king.

Ouverture du restaurant Aux Deux Moines à Monaco-Ville

C'est une ouverture qui ravira les amateurs de cuisine régionale ! Aux Deux Moines, situé derrière la Cathédrale et le Palais de Justice, propose une carte locale où se mêlent socca, petits farcis, pan bagnats, barbajouans et pissaladière. Cette nouvelle adresse aux grandes tables conviviales complète son offre par un service de vente à emporter.

Opening of the restaurant Aux Deux Moines in Monaco-Ville

This opening will delight lovers of regional cuisine! Aux Deux Moines, located behind the Cathedral and the Courthouse, offers a local menu with socca, stuffed vegetables, pan bagnats, barbajouans, and pissaladière. This new venue with large, friendly tables also offers takeout service.

Les brunchs de retour chaque dimanche à l'Hôtel Hermitage Monte-Carlo et au Monte-Carlo Bay Hotel & Resort

Deux établissements monégasques d'exception sont prêts à ravir les papilles de tout un chacun avec de délicieux brunchs dominicaux. L'Hôtel Hermitage propose un brunch à la parisienne chez Pavillon Monte-Carlo, un restaurant de Yannick Alléno, chaque dimanche. Des instants placés sous le signe de la gourmandise et de la convivialité avec la Kids Room ouverte à titre exceptionnel, laissant le soin aux parents de bruncher en toute sérénité. Le Monte-Carlo Bay Hotel & Resort invite quant à lui à se délecter tous les dimanches autour d'une Champagne Brunch Party avec la maison Taittinger au cœur de l'Espace Calypso. Live cooking, trio musical acoustique et même Kids Buffet : un moment unique pour petits et grands !

Brunches at the Hôtel Hermitage Monte-Carlo and the Monte-Carlo Bay Hotel & Resort are back every Sunday

Two Monegasque establishments are ready to delight taste buds with delicious Sunday brunches. The Hôtel Hermitage offers a Parisian-style brunch at Pavillon Monte-Carlo, a Yannick Alléno restaurant. Indulge in moments of pure pleasure and conviviality while the Kids Room is exceptionally open, allowing parents to enjoy their brunch in complete serenity. The Monte-Carlo Bay Hotel & Resort invites you to savour a Champagne Brunch Party with maison Taittinger in the Espace Calypso. Live cooking, an acoustic trio, and even a Kids Buffet: a unique moment for both young and old!

Ouverture du restaurant Baretto

Baretto, nouvelle enseigne de restauration, a ouvert ses portes le 9 septembre dernier. Misant sur une qualité des produits, l'adresse située au 24, boulevard Princesse Charlotte accueille ses clients du lundi au samedi et du matin au soir. Au menu de ce restaurant à la trentaine de places assises : petit-déjeuner gourmand et varié pour bien commencer la journée, avant de se délecter de pâtes fraîches et d'une carte dédiée au partage à partir du déjeuner.

Opening of the restaurant Baretto

Baretto, a new dining establishment, opened its doors on 9 September. Focusing on high-quality products, this restaurant, located at 24, boulevard Princesse Charlotte, welcome guests from Monday to Saturday, from morning until night. This 30-seat restaurant offers a varied and indulgent breakfast to start your day off right, followed by delicious fresh pasta and a menu designed for sharing from lunchtime onwards.

Ouverture du restaurant Le cèdre bleu

Une nouvelle adresse a vu le jour en Principauté : Le cèdre bleu. Située dans le quartier du port Hercule au 17, boulevard Albert 1er, le restaurant propose une cuisine libanaise et des spécialités authentiques du pays du cèdre. Le cèdre bleu distille une carte de mezzes froids et chauds au cœur d'une destination soignée, le tout avec un service aux petits soins.

Opening of the restaurant Le cèdre bleu

A new address had opened in the Principality: Le cèdre bleu. Located on Port Hercules at 17, Boulevard Albert 1er, the restaurant offers authentic Lebanese cuisine and specialties from the land of the cedars. Le cèdre bleu presents a menu of hot and cold mezze in a carefully curated setting, all with attentive service.

Amù au Fairmont Monte-Carlo

Amù, qui signifie amour en monégasque, se veut un hommage à la ville et à son patrimoine local ainsi qu'une ode à l'essence romantique de la Riviera. Joyau culinaire situé sur le toit de l'établissement, Amù mélange harmonieusement les saveurs et savoir-faire de la Riviera italienne et française. L'expérience gourmet peut aisément se prolonger grâce à Amù by the pool pour une parenthèse bien-être et relaxante avec vue imprenable.

Amù at the Fairmont Monte Carlo

Amù - the Monegasque word for "love" - is a tribute to the Principality and its local heritage and traditions, a romantic paean to the Riviera. This gem of a restaurant can be found up on the hotel's top floor, serving a harmonious blend of Italian and French-style Mediterranean flavours. There are more gastronomic delights to be savoured at Amù by the pool. Top up your wellness levels as you relax by the pool, gaze out at the breathtaking view, and enjoy incredible cuisine.

Réouverture de la Rose des Vents par Flavio Briatore

Après Cipriani, Twiga, Cova et Crazy Pizza, Flavio Briatore s'implante sur la plage du Larvotto avec La Rose des Vents. Si le restaurant conserve le même concept, la partie plage devient Falco Beach. L'homme d'affaires italien entend ainsi offrir à la clientèle un endroit où faire la fête en journée dans un endroit exceptionnel.

Re-opening of La Rose des Vents by Flavio Briatore

Having already created the likes of Cipriani, Twiga, Cova, and Crazy Pizza, Flavio Briatore has brought his magic touch to the Larvotto district, taking over one of the local restaurants, La Rose des Vents. The concept remains the same, but the private sands by the restaurant have been transformed into the "Falco Beach", where guests can party all day in an exceptional setting.

Ouverture du restaurant Da Valentino au Larvotto

Une atmosphère qui sent la dolce vita avec des tableaux d'actrices et acteurs de l'âge d'or du cinéma italien accrochés aux murs, une cuisine du soleil et un concept misant sur l'ambiance en soirée : bienvenue au nouveau venu du Larvotto, le restaurant transalpin Da Valentino ! Entre une formule déjeuner, un temps décontracté pour un aperitivo accompagné d'un pianiste et un dîner avec possibilité de prolonger la soirée jusqu'à 3 heures du matin, Da Valentino, du groupe Maya Collection, se plie en trois pour réinventer l'italien chic.

Ouverture du restaurant Da Valentino au Larvotto

There's an unmistakable air of la dolce vita about the place. Prints of movie stars from the golden age of Italian cinema adorn the walls, the food is drenched in sunshine, and the concept makes for effortlessly elegant evenings. Welcome to the Larvotto district's newest restaurant, Da Valentino! You can stop by for a light lunch, kick back with a pre-dinner aperitif accompanied by the soothing sound of the piano, or spend the whole evening savouring a sumptuous meal and party into the small hours. Da Valentino, part of the Maya Collection group, is reinventing Italian style, noon 'til night.

Ouverture de Zeffirino en lieu et place de Mozza

Le groupe Giraudi a annoncé l'arrivée en Principauté d'une nouvelle marque dans son giron : Zeffirino. Ouvert depuis 1939 à Gênes, le restaurant est une véritable institution et est surtout réputé pour son pesto emblématique. Adoubé par de nombreuses célébrités, notamment par Frank Sinatra en son temps, Zeffirino remplace ainsi à la rue du Portier. Le menu rend hommage aux piliers de ce restaurant et sera enrichi de plats créatifs pensés par le chef exécutif Thierry Paludetto.

Zeffirino to open on the former site of Mozza

The Giraudi Group has announced plans for a brand new restaurant in the Principality: Zeffirino. First opened in Genoa in 1939, the iconic eatery famous for its pesto recipe was a favourite of celebrities including Frank Sinatra, and is now taking up residence on the Rue du Portier. The menu pays tribute to Zeffirino's classic dishes, and will also include new creations by Executive Chef Thierry Paludetto.

Exit Conscientiae, bienvenue Marius

Authentique, goûteuse, généreuse, festive et accessible : tels sont les adjectifs qui définissent Marius, la nouvelle adresse sur le port de Monaco qui remplace Conscientiae. Véritable ode à la région Sud, la carte pensée par Sébastien Sanjou, chef restaurateur étoilé, propose des plats d'inspiration provençale, de l'aioli à la daube. Marius – double référence à l'un des héros de Marcel Pagnol et issu du mot « mer » en latin – fait ainsi appel aux meilleurs artisans de la région, des pêcheurs aux maraîchers, et offre une expérience unique face à la Méditerranée, dans un décor fait de bois, terre cuite et marbre. Le restaurant propose d'ailleurs à ses clients d'arriver avec élégance. Marius dispose désormais d'un service offert de chauffeur privé pour conduire les invités jusqu'à la terrasse du port Hercule dans des voitures de collection !

Goodbye Conscientiae, Hello Marius

Authentic, delicious, generous, entertaining, and accessible... All words that aptly describe Marius, the new restaurant on the site previously occupied by Conscientiae at the Port of Monaco. Marius is an ode to the south of France and the Mediterranean, with a Provençal-inspired menu created by Michelin-starred chef Sébastien Sanjou that includes classics like aioli and daube. Marius – which neatly references both Marcel Pagnol's famous character and the Latin word for the sea - uses the freshest, finest ingredients sourced from the region's best artisans, from fishers to market gardeners, to create a unique gastronomic experience in a stunning wood, terracotta, and marble-themed dining room overlooking the Mediterranean. The restaurant invites guests to experience a grand arrival. Marius now offers a complimentary private chauffeur service in vintage cars to transport guests to the stunning terrace of port Hercule.

Le Relais de Venise s'installe à Monaco

Une légende débarque à Monaco... Le Relais de Venise, bistrot parisien bien connu des gourmets et des gourmands depuis 1959, pose ses valises en Principauté. Célèbre pour son entrecôte grillée et sa sauce secrète, le restaurant a ouvert ses portes au quartier de la Condamine et propose une expérience culinaire inoubliable dans un cadre chaleureux et authentique.

Le Relais de Venise comes to Monaco

A legendary name has taken up residence in the Principality... Le Relais de Venise, the famous Parisian bistro celebrated by foodies since 1959. The restaurant has brought its iconic grilled entrecôte steaks and secret sauce to La Condamine, where you can experience unforgettable food in a cosy and authentically French ambience.

Les Caves de l'Hôtel de Paris Monte-Carlo fêtent leurs 150 ans

1874. C'est l'année d'inauguration des Caves de l'Hôtel de Paris Monte-Carlo qui, 150 ans après, continuent d'émouvoir et de fasciner. Pour fêter l'anniversaire de ce joyau souterrain édifié dans le roc à 10 mètres sous terre et pouvant abriter 350 000 bouteilles, Monte-Carlo Société des Bains de Mer a conçu une série d'évènements chics, élégants et uniques. La plus grande cave d'hôtel au monde ouvre ainsi ses portes pour des dîners exclusifs autour des plus grands vins du monde dans un cadre intimiste. Par ailleurs, d'avril à fin octobre, la « Route des Grands Crus » permet de faire découvrir les trésors des Caves en exclusivité : l'opportunité rêvée de déguster des vins iconiques et rarissimes. Une expérience hors du commun et un concept novateur à vivre seulement en Principauté...

Celebrating 150 years of the Hôtel de Paris Monte-Carlo Cellars

1874. That was the year the Cellars of the Hôtel de Paris Monte-Carlo officially opened. And 150 years on, they continue to inspire emotion and fascination. To mark the anniversary of this underground gem, built 10 metres below the surface and capable of housing up to 350,000 bottles, Monte-Carlo Société des Bains de Mer is planning a series of unique and elegant events. The world's biggest hotel cellar will be opening its doors to host exclusive dinners, accompanied by some of the finest wines to be found anywhere on the planet. And from April to the end of October, the "Route des Grands Crus" will offer visitors a unique chance to discover the Cellars' priceless treasures, and taste some truly iconic, incredibly rare wines. An extraordinary, ground-breaking experience found only in the Principality...

Amazonico Monte-Carlo

Qui ne souhaiterait pas profiter d'un des plus beaux points de vue du monde pour siroter son cocktail ? Situé sur le spacieux rooftop d'un Café de Paris métamorphosé, Amazonico séduit locaux et visiteurs depuis le 5 avril avec son ambiance latino-brésilienne et ses décors végétaux ! L'incontournable des soirées festives à Madrid, Londres et Dubaï s'installera au printemps 2024 sur la place du Casino au cœur d'un cadre unique à la cuisine créative mixant influences tropicales et latino-américaines.

Who wouldn't want to enjoy one of the world's most beautiful views while sipping on a cocktail? Located on the spacious rooftop of the newly transformed Café de Paris, Amazonico has been captivating locals and visitors on 5 April with its Latino-Brazilian vibe and lush backdrops. The go-to nightspot popular in Madrid, London and Dubai will open in Spring 2024 on Place du Casino, at the heart of a unique setting and offering creative cuisine that mixes tropical and Latin American influences.

Smakelijk, la nouvelle brasserie belge du Méridien Beach Plaza

Il s'agit d'une grande nouveauté pour l'adresse du quartier du Larvotto. Le Méridien Beach Plaza a ouvert un nouveau restaurant : Smakelijk ! Signifiant « bon appétit », cette néo-brasserie belge joviale et gourmande propose à ses convives de vivre un voyage vers la Belgique en créant une expérience savoureuse mémorable.

Smakelijk, the new Belgian-style brasserie at the Méridien Beach Plaza

The luxury hotel in the Larvotto district recently welcomed an exciting new addition: Smakelijk! The name literally means "bon appétit", and is the perfect moniker for the warm and welcoming Belgian-style neo-brasserie with its traditional hearty fare. Experience a little taste of Belgium in the heart of the Principality!

Café de Paris Monte-Carlo

C'est la réouverture d'un incontournable de la Principauté : le Café de Paris Monte-Carlo ! Après plusieurs années de travaux, l'adresse iconique monégasque rouvre ses portes, métamorphosée. Une salle intérieure élégante, une terrasse chic et cosy pour admirer la mythique Place du Casino, un étage surélevé : ce haut lieu de vie de la Principauté perpétue l'esprit brasserie pour profiter de déjeuners au soleil, de tea-time gourmands, ou de dîners jusqu'au bout de la nuit !

Café de Paris Monte-Carlo

Reopening soon: the must-see Café de Paris Monte-Carlo! After several years of renovations and a complete transformation, the iconic Monegasque location is reopening its doors. With its elegant indoor area, a cosy and stylish terrace offering views of the legendary Place du Casino, and a mezzanine, this famous Monegasque establishment carries on the brasserie tradition and welcomes patrons for lunches in the sunshine, gourmet teas and dinners that continue late into the night.

■ BIEN-ETRE / WELLNESS

L'univers Ligne St Barth aux Thermes Marins Monte-Carlo

Les Caraïbes avec vue sur la Grande Bleue ! Jusqu'au 20 janvier 2025, les Thermes Marins Monte-Carlo hébergent un pop-up exclusif de la marque Ligne St Barth. De quoi vivre un moment unique en immersion complète dans un univers luxueux et tropical. Des produits de beauté haut de gamme, une gamme de soins visage et corps, des senteurs envoûtantes et des textures raffinées : Ligne St Barth invite à une expérience bien-être dans une atmosphère qui évoque la douceur et l'exotisme des îles.

Ligne St Barth at the Thermes Marins Monte-Carlo

Escape to the Caribbean without leaving the French Riviera. Until 20 January 2025, the Thermes Marins Monte-Carlo invites you to experience a sensory journey with Ligne St Barth. Immerse yourself in a world of refined textures, bewitching scents, and top-of-the-range beauty products.

■ SPORTS

Monaco accueillera le grand départ du Tour d'Espagne 2026

Monaco, terre de vélo... Un constat d'autant plus vrai que la Principauté s'apprête à accueillir la dernière étape du Tour de France 2024. Et en août 2026, c'est le peloton du Tour d'Espagne qui viendra découvrir cette terre de cyclisme avec ses cols aux vues époustouflantes sur la Méditerranée à l'occasion de la première étape de la Vuelta ! Même

s'il faut patienter encore un petit peu pour connaître les contours de ce grand départ, les organisateurs de la compétition travailleront sur l'élaboration d'un contre-la-montre.

Monaco to host the start of the 2026 Vuelta a España

Monaco is set to renew its love affair with cycling as it prepares to host the final stage of the 2024 Tour de France. And in August 2026, another of Europe's great bike races will grace these Mediterranean hills and passes with their breathtaking views, when the opening stage of the Vuelta a España begins right here in the Principality. Although the details have not yet been announced, the race organisers are said to be planning a time trial.

■ VIE NOCTURNE / NIGHTLIFE

Karaoke Room au Novotel Monte-Carlo

Un soir de karaoké uniquement avec sa famille, ses amis ou ses collègues, c'est désormais possible grâce au Novotel Monte-Carlo ! La Karaoke Room de l'établissement hôtelier au cœur de la Principauté propose en effet de chanter et de passer des moments mémorables tous les vendredis, samedis et dimanches entre 4 et 8 personnes, pour un goûter ou une soirée festive.

Karaoke Room at the Novotel Monte-Carlo

You can now enjoy your very own private karaoke night with just family, friends, or co-workers at the Novotel Monte-Carlo! The hotel's Karaoke Room lets you sing your heart out every Friday, Saturday, and Sunday, with groups of between four and eight people welcome for snacks and apéritifs or a whole evening of fun and music.

■ S'IMPLIQUER / SUSTAINABLE TOURISM

De nouveaux uniformes écoresponsables dans les hôtels trois-étoiles avec Noliju

Le Columbus Monte-Carlo et le Novotel Monte-Carlo franchissent encore un cap sur le plan écoresponsable : les établissements trois-étoiles de Fontvieille et de Monte-Carlo ont annoncé une collaboration avec la marque française et azurienne Noliju pour les uniformes d'une partie des employés. Née à Sophia-Antipolis, la marque se veut respectueuse de l'environnement en proposant des vêtements fabriqués à partir de plastique recyclé d'origine européenne.

New environmentally-friendly uniforms in the 3-stars hotels with Noliju

The Columbus Monte-Carlo and the Novotel Monte-Carlo have stepped up their commitment to sustainability, with the three-star hotel in Fontvieille and in Monte-Carlo announcing a collaboration with local French brand Noliju to design the uniforms worn by some of their employees. The Sophia-Antipolis-based fashion house's eco-friendly clothing is made from recycled plastic sourced in Europe.

A VENIR / FORTHCOMING

■ GENERAL / GENERAL

Le retour du Moods

Voilà une nouvelle qui met de bonne humeur... L'ancien Moods, adresse de Monte-Carlo qui fit les belles nuits de la Principauté durant trois années entre 2008 et 2011, va renaître de ses cendres : le New Moods. Ce club de musique live aussi bien apprécié des locaux que des visiteurs rouvrira ses portes le 30 novembre, toujours autour du concept d'une scène ouverte aux musiciens. Mais le New Moods nouvelle version devrait accueillir une autre forme d'art : l'humour ! Le président-délégué de la SBM Stéphane Valeri a en effet indiqué qu'un comedy club pourrait y être créé. Bonus, et non des moindres : la cuisine sera confiée au chef Marcel Ravin, doublement étoilé au Michelin avec le restaurant Blue Bay.

Moods returns

Good news for fans of great food and entertainment! The old Moods, one of Monte-Carlo's most popular venues between 2008 and 2011, is set for a new lease of life :the New Moods! The live music club, a hit with both locals and visitors, will open its doors on 30 November 2024, and the open stage concept will be back. But Moods 2.0 will also be hosting another art form: comedy! The CEO of SBM, Stéphane Valeri, has said the venue could host a comedy club. And there's a special bonus too, with the kitchen being entrusted to none other than Marcel Ravin, the top chef who boasts two coveted Michelin stars at the Blue Bay restaurant.

Mareterra

Conçu comme une prolongation du littoral actuel s'étendant du Grimaldi Forum jusqu'au tunnel du Grand Prix de Formule 1, Mareterra est un nouveau quartier en cours de construction qui va transformer la Principauté avec six hectares supplémentaires. Parmi les principales curiosités de cette nouvelle aire, une promenade Prince Jacques en bord de mer à l'ambiance minérale unique, une grotte bleue permettant de découvrir le cœur de l'ouvrage pour les curieux, un espace de détente propice à la méditation, des espaces verts, des villas et immeubles d'habitation ainsi que le Quai du Petit portier doté d'un port de plaisance.

Designed as a continuation of the current coastline extending from the Grimaldi Forum to the Formula 1 Grand Prix tunnel, Mareterra is a new district currently under construction that will transform the Principality by adding six new hectares. The main attractions of this new area will include a Prince Jacques Promenade along the seafront with a unique mineral atmosphere, a blue cave that will allow the curious a glimpse into the internal workings of the new structure, a relaxation space conducive to meditation, gardens, villas and residential buildings, as well as the Quai du Petit Portier and its marina.

Extension du Grimaldi Forum Monaco

Acteur emblématique du monde événementiel, le Grimaldi Forum Monaco bénéficiera dès 2025 de l'ambitieux quartier Mareterra. Le centre de congrès et de culture de la Principauté verra sa capacité d'exposition s'accroître de 50% avec près de 6 000 m² supplémentaires.

Une extension qui permettra au GFM d'accueillir des évènements de plus grande envergure, le tout avec vue sur la Grande Bleue depuis la terrasse Ravel.

Extension of Grimaldi Forum Monaco

A key venue in the events industry, the Grimaldi Forum Monaco will benefit from the ambitious Mareterra district starting in 2025. The Principality's convention and cultural centre will see its exhibition capacity increase by 50%, with nearly 6,000 additional square metres. This extension will enable the Grimaldi Forum Monaco to host larger-scale events, all with a view over the Mediterranean from the Ravel terrace.

■ GOURMET / FINE DINING

Un restaurant nommé Marlow dans le quartier de Mareterra

Monte-Carlo Société des Bains de Mer a annoncé l'ouverture en janvier 2025 d'un restaurant qui sera situé au cœur du nouveau quartier de Mareterra, situé sur la place centrale. Dans une ambiance chic et décontractée, Marlow distillera une cuisine inspirée des traditions britanniques alliée aux produits locaux. L'établissement décoré par l'architecte Hugo Toro sera ouvert de 8h du matin à minuit, avec une carte qui évoluera au fil des saisons.

A new restaurant at Mareterra: Marlow

Marlow, a new restaurant set to open in January 2025, will become the heart of the vibrant Mareterra district. Located on the central square, Marlow will offer a chic yet relaxed ambiance, serving a menu inspired by British culinary traditions with the freshest local ingredients. Designed by the renowned architect Hugo Toro, the restaurant will be open from 8 AM to midnight and will feature a seasonally changing menu.

■ CULTURE / CULTURE

Les thèmes des expositions estivales 2026 et 2027 du Grimaldi Forum

Les thèmes des expositions estivales du Grimaldi Forum ont déjà été dévoilées pour 2026 et 2027. L'été 2026 sera consacré à « Monaco et l'automobile », une exposition prévue initialement en 2020 et annulée pour cause de pandémie. L'été 2027 mettra à l'honneur les œuvres de René Magritte, peintre surréaliste belge du XXe siècle.

The themes for the Grimaldi Forum's exhibitions in 2026 and 2027

The Grimaldi Forum has already unveiled the themes for its summer exhibitions in 2026 and 2027. Summer 2026 will be dedicated to "Monaco and the automobile", an exhibition originally planned for 2020 but postponed due to the pandemic. Summer 2027 will celebrate the works of René Magritte, the renowned 20th-century surrealist painter.